
 

 

 



1. Uvod 

Grad Poreč-Parenzo je početkom 2014. godine pokrenuo izradu Strategije gospodarskog razvoja 

grada Poreča za razdoblje od 2014. do 2020. Godine s ciljem utvrđivanja  strateški ciljevi, prioriteti 

i mjere razvoja gospodarstva u našem gradu. Glavni su razlozi za donošenje startegije 

1. sveprisutna kriza je vrlo vidljiva u našem gradu i treba učiniti promjene koje će pomoći 

izlasku iz krize 
2. Grad Poreč je već dugo vremena u stagnaciji, čak i nazadovanju, a nema jasne vizije kako iz 

te stagnacije izaći – potreban nam je jasan i inovativan konept razvoja gospodarstva koji se 

zasniva na našim domaćim snagama obrtnika i malih poduzetnika 
3. Ulazimo u novi ciklus korištenja EU sredstava i trebamo i Strategijom gospodarskog razvoja 

stvoriti pretpostavke da naše gospodarstvo povuče što više sredstava iz EU fondova 

 

2. Komentar na postupak usvajanja strategije i sastav tijela koja 

pripremaju  

Na žalost nikako ne možemo biti zadovoljni postupkom usvajanja tako važnog dokumenta i sastavom 

tijela koje u tome učestvuju. Evo argumenata: 

a) Dana  11.9.2014.g. bila je prva radionica radne grupe koja broji 22 člana + istraživački tim još 

5 članova = ukupno 27 članova a na prvoj radnoj grupi bilo je manje od pola članova. Evo po 

slici sa tog skupa bilo je prisutno 13 ljudi manje ili jedva 50% sastava. S obzirom da se radi o 

strateškom dokumentu to nikako nije prihvatljivo. 

 

 

b) Naša je nezavisna lista Rodoljuba Kosića u više navrata na vijeću i na odboru za gospodarstvo 

inzistirala da se u proceduru pripreme i donošenja strategije uključi što više zainteresiranih 



građana, malih poduzetnika, stručnjaka raznih profila, vijećnika i svih drugih koji u donošenju 

takvog dokumenta mogu pomoći. Radna grupa se sastoji od prevelikog broja predstavnika 

javnoga sektora, konkretno gradskih službenika, a prisutno je jedva tri – četiri mala 

gospodarstvenika, a nema ni drugih stručnih ljudi koji mogu pomoći u izradi strategije koja bi 

nam stvarno definirala smjernice budućeg razvoja. Poreč ima veliki broj stručnih i kvalitetnih 

ljudi sa odgovarajućim znanjem i iskustvom koji se mogu uključiti u izradu strategije razvoja 

kada bi koncepcija bila da se otvori rasprava, da se uključe svi oni koji u tome mogu pomoći i 

koji su najviše zainteresirani (radnici, građani, mali gospodarstvenici, opbrtnici i drugi 

poduzetnici …) 

c) Nismo primijetili da je na radionici 11.9.2014.g. bilo komentara na prezentiran materijal, 

makar se to ne vidi iz informacije koja je o tom skupu dana na web stranicama grada. Šutnja, 

kao da je sve u redu, idilična situacija, a u stvari situacija je dramatična što ću kasnije iznijeti u 

osvrtu na materijal Analiza čimbenika gospodarskog razvoja koji je i razlog ove konferencije. 

d)  Vijećnici, bez obzira što mi kao oporbeni vijećnici stalno inzistiramo na uključenju u raspravu, 

u rad na strategiji, neki smo i članovi odbora za gospodarstvo, niti smo uključeni, niti nas 

nitko poziva na radionice, niti nam dostavlja bilo kakve materijale. Konkretno materijal 

Analiza čimbenika gospodarskog razvoja Grada Poreča koji se je razmatrao na radionici radne 

grupe 11.9.2014. dobili smo neformalnim kanalima od trećih, a ne redovnim kanalima 

komunikacije koja bi  trebala postojati između vijećnika i gradske administracije, pogotovo 

kada se radi o tako važnim temama. 

 

3. Komentar na pokazatelje iz Analize čimbenika gospodarskog 

razvoja Grada Poreča 

Pokazatelji iz Analize čimbenika gospodarskog razvoja pokazuju  da je gospodarsko (i razvojno, 

društveno, socijalno i sl.) stanje u Gradu Poreču jako loše: 

- GDP grada Poreča od 2007.g. pao je za cijelu jednu petinu ili za 20% Istovremeno u RH (koja i 

nije baš u najboljoj kondiciji) od 2008.g. GDP kada je bio najviši  do kraja 2013.g. pao je za 3,5% 

ukupno (Podaci iz analize i podaci DSZ u prilogu) 

- GDP Grada Poreča bio je 2007.g. 19.812 EUR po glavi stanovnika  a u 2013.g. pao je na 15.872 

EUR po glavi stanovnika 

- U 2007.g. GDP Grada Poreča po glavi stanovnika u odnosu na prosjek RH bio  je 2007. Za  105% 

veći  od prosjeka RH  (Poreč je imao 19.812 EUR po glavi stanovnika a RH 9.637 EUR po glavi 

stanovnika), dok je 2013.g. GDP u Gradu Poreču svega 57% veći od prosjeka u RH ( u Poreču 

je bio 15.872 EUR po glavi stanovnika a u RH 10.125 EUR) 

- Veliko je pitanje koliko su podaci o GDP-u točni kad se uzme u obzir činjenica da se u Riviera 

Adria sav ukupni prihod i ostvarena dobit knjiži u Gradu Poreču a znamo da Riviera Adria 

Obuhvaća i Dubrovnik i Krk i Rabac i Lanternu i Vrsar i Funtanu  koji nisu na području Grada 

Poreča. Slično ali manje je i kod Plave Lagune jer je dio Zelene lagune na području Općine 

Funtana a prometi i dobit se evidentira u Poreču. Drugim riječima prijeti opasnost da imamo 

krive podatke o prevelikom GDP-u u Poreču koji nije realan jer obuhvaća i poslovanje koje se 

obavlja na područjima drugih JLS. Smatramo potrebnim taj dio puno kvalitetnije analitički 

obraditi. 



- Grad Poreč je demografski  u procesu da postaje sve stariji grad. Tako je prosječna starost  u 

2001.g. bila 37,9 godina a 2011. 41,2 godine 

 
- Struktura obitelji je sve nepovoljnija -Sve više ima bračnih parova bez djece  

 
- Nezaposlenost, bez obzira što je niža nego u prosjeku RH i nego što je bila 2001.g. još uvijek 

je vrlo visoka i stopa nezaposlenosti 2013.g. iznosi 13,16% 

- U swot analizi stanovništva pogrešno se navodi kao slabost Grada Poreča  devijantno 

ponašanje mladih a da se to nigdje malo bolje ne analiza budući da je kvalifikacija vrlo teška. 

Istovremeno u slabostima se ne navodi da je 25% aktivnog stanovništva bez stalnih prihoda, 

da ima 13,13% nezaposlenih i da je prevelik udio sezonskog zapošljavanja zbog tendencije da 

se Poreč pretvara u izrazito sezonsko gospodarstvo. U prijetnjama se opravdano spominje 

odlazak mladih visokoobrazovanih ali bez dodatne analize ovoga vrlo ozbiljnog problema 



 

- U materijalu nije dovoljno obrađen dio Analiza pokazatelja poslovanja poduzetnika jer se tu 

obrtnici obrađuju za cijelu Poreštinu, a ne samo grad Poreč (naziva se Područje koje pokriva 

Udruženje obrtnika) 

- Podaci o velikim poduzetnicima nisu analitički obrađeni kao podaci o zaposlenosti kod 

poduzetnika po veličini. Pokazuju da je porast zaposlenih kod velikih poduzetnika iz 2012. U 

2013.g. iznosio skoro 500 zaposlenih (sa 2.565 na 3.056 zaposlenih) što znamo da nije 

moguće i predstavlja porast na temelju organizacijskih promjena u Riviera Adria kojoj su 

priključeni djelovi u Dubrovniku, na Krku, Rapcu, a računaju joj se i svi djelatnici koji rade u 

Lanterni a žive u Taru. Taj dio je spomenut ali nije analitički obrađen i daje pogrešnu sliku 

gospodarstva Grada Poreča. Značajno je pomenuti da mali poduzetnici (bez obrtnika) imaju 

najveći broj zaposlenih koji stalno raste: 



 
- Problem obuhvata kod velikih poduzetnika čiji su djelovi na područjima drugih JLS (posebno 

Riviera i Plava Laguna) vidljiv je i kod investicija pa se vjerojatno sve investicije u poduzeću 

knjiže kao da su na području Grada Područja a dešavaju se recimo na Krku ili u Dubrovniku. 

Slično je i kod drugih pokazatelja gospodarstva npr. ukupna aktiva poduzeća, prihodi, rashodi, 

dobit i sl. Nije dovoljno analitički obrađeno i vjerojatno se Gradu Poreču pripisuju poslovanja 

djelova velikih poduzeća na drugim područjima Gradova i Općina samo zato što je sjedište tih 

poduzeća u Poreču što iskrivljuje sliku gospodarstva Grada Poreča, čini je pozitivnijom nego 

što stvarno je. 

- Negativan pokazatelj kod malih poduzetnika je zaduženost koja raste i koja iznosi gotovo 90% 

aktive a kapital i rezerve samo 10%. U isto vrijeme kod velikih poduzetnika kapital i rezerve 

iznose 75%, a zaduženost ispod 25% aktive. 

- Negativna situacija kod malih poduzetnika ogledaju se i u činjenici da je ukupno gledavši za 

cijelu grupu ostvaren u 2013.g. (a i prethodnih godina) gubitak od 42 mil kn, kod srednjih 

poduzetnika ostvaren je gubitak od 2,8 mil kn,  dok je kod velikih poduzetnika ostvarena 

dobit od 167 mil kn. To je ključno pitanje za analizu stanja našega gospodarstva. 



 

 
- Analiza obrtnika kako smo već rekli pokriva cijelu Poreštinu pa je to velika manjkavost 

materijala jer su podaci neusporedivi sa ostalim gospodarstvom (čiji podaci i sami imaju 

velike manjkavosti i upućuju u jednom djelu na krive zaključke).  

- U svakom slučaju kod obrtnika su trendovi izrazito nepovoljni jer se je broj aktivnih obrta 

smanjio od 2009.g. kada ih je bilo 1.651 na  1.513 u 2013.g. Isto se odnosi na broj zaposlenih 

u obrtima koji je sa 3.246 u 2009.g. smanjen 2.729 zaposlenih. To je dramatično smanjenje za 

preko 500 zaposlenih u svega 5 godina, makar treba reći da su podaci koji se tiču obrtnika u 

doba kompjutera, elektornike i informacijskih tehnologija još uvijek vođeni (makar što se 

statistike tiče) na način vođenja podataka u davnim seljačkim zadrugama . 



 

 
 

- Što se turizma tiče spominje se Porečki klaster kao definiran pojam a nije pojašnjeno što je 

taj klaster i dali on stvarno postoji ili je to igra riječi na papiru 

- U djelu koji govori o prevelikoj sezonalnosti turističkog poslovanja pogrešno se govori da se u 

periodu Lipanj – Rujan ostvaruje 66% noćenja što nije točno. Ostvaruje se 83% noćenja, dakle 

stanje je još gore nego što se prikazuje 



 
 

- U SWOT  analizi poduzetničke baze i turizam u Analizi čimbenika gospodarskog razvoja Grada 

Poreča po našem mišljenju nisu istaknute bitne slabosti kao:  

- Nije istaknuta osnovna slabost gospodarstva Grada Poreča koji  ima izrazito sezonski 

karakter bez programa koji će djelovati na produženje turističkog i ostalog poslovanja 

na cjelogodišnje poslovanje;  

- Navesti treba problem velikog pada GDP-a na području Grada Poreča i napuhan iznos 

ukupnog GDP-a i GDP-a po glavi stanovnika zbog krivog statističkog obuhvata 

- U funkciji produženja turističke sezone i cjelogodišnjeg poslovanja Grad Poreč  i 

Turistička zajednica osim što i sam nema programa kojim bi djelovao na intenzivniji 

rad cijele godine ne uključuje se ni u druge programe koji djeluju na produženje 

turističke sezone kao Hrvatska 365;  

- Osim Grada Poreča postoji niz institucija na nivou Istarske županije kao IDA, IRTA, 

AZRI, IKA, IRENA, Gospodarska komora, Obrtnička komora i sl. institucije ali se njihov 

konkretan doprinos razvoju maloga gospodarstva ne osjeća u konkretnim 

aktivnostima na terenu među poduzetnicima. Neaktivnost Grada Poreča i gradskih 

institucija i neaktivnost županijskih i državnih institucija u funkciji pomoći u 

poslovanju i razvoju maloga poduzetništva ogledaju se u rezultatima tog sektora na 

području Grada Poreča 

- Grad Poreč ima velike atraktivnosti (npr. Bazilika, priroda, izletničke mogućnosti, eno 

i gastro ponuda, kvalitetnu prometnu i komunalnu infrastrukturu  skupe i razvijene 

sportske sadržaje (npr. dvorana Žatika i još par dvorana, sportski tereni, biciklističke 

staze i sl.) koje ne koristi dovoljno radi produženja sezone i cjelogodišnjeg poslovanja 

- Bez obzira što su po zaposlenosti mali poduzetnici i obrtnici najveći dio našega 

gospodarstva jer zapošljavaju preko 5.000 zaposlenih, malo gospodarstvo gledavši 

ukupnu grupaciju ostvaruje gubitak, prezaduženo je i ostvaruje ispodprosječna 

ulaganja u investicije. Malom gospodarstvu je potrebna pomoć i to treba jasno i 

glasno reći i provoditi kroz strategiju razvoja. Malo gospodarstvo treba biti središnje 

područje analize i mjera za podršku i za pomoć rastu i razvoju u budućoj Strategiji 

gospodarskog razvoja 

- U SWOT  analizi treba posebno kao slabost istaknuti besperspestivnost mladih, 

nemogućnost zapošljavanja i iseljavanje sa našega područja (mladi odlaze, 

stanovništvo rapidno stari) 



- U slabostima treba navesti probleme visoke stope nezaposlenosti, socijalne probleme, 

veliki dio stanovništva bez stalnih prihoda, sve veći broj penzionera u odnosu na 

zaposlene …. 

- U slabostima treba jasno naglasiti birokratske prepreke malom  poduzetništvu koje 

ga onemogućava u razvoju. Tu treba naglasiti i nedovoljno elastične, često vrlo 

ograničavajuće prostorne planove za razvoj maloga gospodarstva i obrtništva 

- U slabostima nije ni riječi rečeno o našoj neorganiziranosti za korištenje sredstava EU 

fondova, nepoduzimanje nikakvih mjera priprema da se pomogne malome 

gospodarstvu, poljoprivrednicima, obrtnicima i građanima koji se bave turizmom da 

se iskoriste raspoloživa sredstva EU fondova za ulaganje u razvojne projekt. Nije 

navedeno ni da Grad Poreč i cijela Poreština nisu uspjeli formirati ni LAG Poreštine 

što nas svrstava u rijetke sredine u HR koje nemaju LAG 

Gornje slabosti zasigurno nisu sve koje treba locirati i naznačiti već će u narednim analizama 

trebati to dopunjavati.  

Ukupna gospodarska  situacija u našem gradu pokazuje se i u anketi koja je provedena među 

poduzetnicima: od 2 velika na anketu je odgovorio samo jedan, od 4 mala poduzetnika odgovorio 

je na anketu samo jedan poduzetnika. Iz materijala nije do kraja jasno koliko se je na anketiranje 

odazvalo malih poduzetnika. 

Cilj sagledavanja naših slabosti i realnog stanja našega gospodarstva i šire ukupnog stanja u 

našem gradu nema za cilj kritizerstvo i politikantstvo već da se ispravno utvrdi sadašnje stanje 

razvoja i poslovanja našega grada, sadašnji bitni problemi našega grada jer jedino tako možemo 

pravilno postaviti ciljeve razvoja i mjere za provedbu i dostizanje zacrtanih ciljeva. Bilo kakav 

pokušaj da se izbjegne pravilno dijagnosticirati stanje i moguće težnje da se sve pokaže u 

ružičastim bojama šteti donošenju, a onda i provedbi ispravne strategije našega grada. 

 

Zalažemo se: 

Da se Strategija razvoja donese na  način da se u izradu strategije, u rasprave u 

pripremu ciljeva i provedbenih mjera uključi što veći broj ljudi, da se otvori javna 

diskusija oko nekih gorućih pitanja razvoja našega grada i da se u izradu strategije 

uključe stručni ljudi iz svih segmenata života i rada u našem gradu, a posebno mali 

gospodarstvenici. 

Da se donese takva strategija razvoja koja će omogućiti razvoja maloga gospodarstva i 

obrtništva na način da taj segment našega gospodarstva, domaći poduzetnici i obrtnici, 

postanu snažan faktor razvoja ovoga grada sa uspješnim poslovanjem i rastom, te sa 

posebnim povoljnostima za poslovanje i razvoj koje će se u ovome gradu stalno 

razvijati u korist maloga gospodarstva. Primjer nam trebaju biti slične sredite sa vrlo 

razvijenim malim gospodarstvom u Sloveniji, Italiji i Austriji. 

Da se donese takva Strategija razvoja koja će imati za cilj produženje turističke sezone i 

cjelogodišnje poslovanje jer Poreč za to ima puno pretpostavki i na duge staze moguće 



je postići zacrtane ciljeve. Poslovanje koje je svedeno na 4 – 5 mjeseci nije perspektiva 

za ovaj grad, ni za mlade ljude koji u ovome gradu moraju vidjeti svoju perspektivu i 

dobru egzistenciju na duge staze. Grad mora postati bogat grad, dobrostojećih 

poduzetnika i građana jer za to ima sve pretpostavke. Sada naš grad ima jedva oko 50% 

GDP-a u odnosu na prosjek EU, a da ne spominjemo susjedne gradove u Sloveniji i Italiji. 

Takvo stanje moramo promijeniti a Strategija razvoja gospodarstva Grada Poreča je 

jedan vrlo značajan mehanizam, a ne puki formalni dokument koji će naći svoje mjesto 

uz mnoge slične u nekoj prašnjavoj ladici.  

 

ISKORISTIMO PRILIKU POKRENIMO POREČ, A IZRADA STRATEGIJE RAZVOJA MOŽE BITI 

JEDAN OD MEHANIZAMA ZA TAKVU PROMJENU. 

 

 


